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Na~elnik General{taba

Vojske Srbije general

-potpukovnik Zdravko

Pono{ boravio je nedavno u

poseti Oru`anim snagama

Turske, na poziv na~elnika

General{taba generala

Ja{ara Bujukanita. Bio je

to prvi zvani~ni

bilateralni susret

na~elnika general{tabova

dve armije.
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PRVI SUSRET NA^ELNIKA GENERAL[TABOVA SRBIJE  I  TURSKE

ko se ima u vidu ustavna pozicija i uticaj koji vojska ima u Turskoj, a posebno
na~in na koji je poseta organizovana u protokolarnom i su{tinskom smislu,
sti~e se potpun utisak o zna~aju koji su doma}ini dali boravku i razgovori-
ma sa na~elnikom General{taba Vojske Srbije i ~lanovima na{e delegacije.
Poseta zato nema samo zna~aj za razvijawe vojno-vojne saradwe ve} i za ja-

~awe ukupnih odnosa dve dr`ave. Dosada{wa ekonomska razmena ne bele`i ve}e
rezultate, ali treba uzeti u obzir da Turska ima velike investicije u zemqama u
okru`ewu. Pro{irewe vojne saradwe mo`e dati dodatne impulse unapre|ewu
ekonomskih odnosa Srbije i Turske. 

EFEKTI POSETE
Inicijativa za ja~awe saradwe dve armije potekla je proletos, na sastanku

na~elnika general{tabova balkanskih zemaqa u Solunu, i to je istorijski susret,
jer je deset na~elnika general{tabova iz tog regiona prvi put sedelo zajedno i
razgovaralo o unapre|ewu  saradwe u oblasti odbrane i bezbednosti. Tada{wi
razgovori generala Pono{a i Bujukanita ubrzali su spremnost obe strane da do-
|e do takvog susreta, jer je evidentno da regionalna saradwa u ovim dr`avama
ima visok prioritet. Turska je veoma zainteresovana za stawe bezbednosti u re-
gionu i zbog toga {to ima oko 700 vojnika u kontigentu Kfora na Kosovu i Metohi-
ji. Srbija je sada u Partnerstvu za mir, tako da je i to uticalo na opredeqewe da
turska strana uputi poziv za posetu, {to je sa zadovoqstvom prihva}eno. Re~ je
zna~ajnoj vojnoj sili koja, posle SAD, ima najbrojniju vojsku u Natou.

General Pono{ isti~e da konkretni efekti posete, prezentovani tako|e u
zvani~noj turskoj politici i medijima, pokazuju da ovo nije ostalo samo otvarawe
vrata za saradwu, ve} su obe strane iskoristile priliku i napravile korak da-
qe, dogovaraju}i se {ta sve mogu daqe u~initi u okviru bilateralnih odnosa. 

JA^AWE REGIONALNE
STABILNOSTI

DOGA\AJI
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Predstavqene su oblasti od interesa i za jednu i za drugu
stranu, a boqem sagledavawu mogu}nosti doprinele su posete jedi-
nicama i ustanovama koje imaju visok ugled u turskoj vojsci, kao
{to su specijalne snage, centri za mirovne operacije i Partner-
stvo za mir. Ekspertski razgovori vo|eni su u Operativnoj upravi
(J 3). Dogovoren je nastavak ekspertskih razgovora, gde }e detaqni-
je biti precizirane oblasti saradwe i plan realizacije. 

General Bujukanit je prihvatio poziv generala Pono{a da po-
seti Srbiju idu}e godine, ~ime je potvr|eno da ova poseta nema
jednokratni zna~aj, ve} wome zapo~iwe {iri proces saradwe. Za-
kqu~eno je da ve} postoje ugovori o saradwi u vi{e oblasti, kao
{to su  vojnotehni~ka i nau~na, a to i jeste formalni preduslov za
saradwu.

Ocewuju}i zna~aj posete, general Pono{ napomiwe da su na-
{i oficiri i do sada i{li na kurseve u tursku armiju, ali ne i na
{kolovawe. A poznato je da Turska ima izvanredne akademije i
centre za obuku i svakako da smo zainteresovani za pristup wiho-
vim obrazovnim institucijama, nagla{ava general. I za to postoji
spremnost turske strane i zainteresovanost za na{e resurse koji
imaju ugled, a to su Vojnomedicinska akademija, odnosno vojno
zdravstvo, Centar ABHO, vojna industrija, nau~noistra`iva~ki
rad i razvojni kapaciteti. U oblasti vojnotehni~ke saradwe ve}
ima konkretnih razgovora i planova. 

REGIONALNA SARADWA
Unapre|ewe vojnih odnosa sa Turskom deo je procesa ja~awa

regionalne saradwe na Balkanu i jugoisto~noj Evropi. Srbija je
me|u susednim i ostalim zemqama regiona prepoznata kao faktor
stabilnosti i op{ta klima je veoma dobra, ocewuje general Po-
no{. Ne postoji surevwivost u drugim zemqama ako biletaralni
odnosi izme|u pojedinih zemaqa ja~aju, ve} se na to gleda kao na
doprinos ukupnim pozitivnim procesima na ja~awu bezbednosti.
^lanstvo tih zemaqa u pojedinim integracionim okvirima, kao {to
su Evropska unija, Nato ili Partnerstvo za mir, dodatni su razlog
za ja~awe poverewa i saradwe. 

Regionalna saradwa i obave{tenost o kapacitetima drugih
armija zna~ajni su i za na{ proces reforme Vojske i sektora bez-
bednosti. Ne{to od onoga {to vidimo, svakako, mo`emo primeniti
kod nas, neke stvari jednostavno nama ne odgovaraju, ali razmena
iskustva dobro do|e da ne pravimo gre{ke koje su ~inile druge ar-
mije u reformskom procesu, ka`e general Pono{. U pore|ewu sa
drugima vidimo da neke stvari radimo mnogo br`e i efikasnije,
{to zbog izbegavawa uo~enih gre{aka kod wih, {to zbog na{eg na-
sle|a koje je druga~ije, slobodoumnije, samostalnije od ve}ine ze-
maqa koje su 1994. u{le u Partnerstvo za mir i to nam sada poma-
`e da se br`e prilagodimo standardima. Zanatski tu nema mnogo
{ta drasti~no da se mewa.  Mi treba da postanemo interopera-
bilni da bi se boqe razumeli, ali ohrabruje da nema ne~ega sa
~im ne mo`emo da uhvatimo korak. 

Na{a upravo sprovedena reorganizacija izaziva op{tu pa-
`wu i pozitivne reakcije, podse}a general Pono{, jer smo to ura-
dili vrlo brzo, znamo kuda idemo i {ta su nam prioriteti. Pri
tom je to vrlo realisti~no. Nemamo iluzije, ve} znamo na{e pro-
bleme, ali znamo i kako da ih re{avamo. 

Ostvarivawem reformskih ciqeva mi ho}emo da postignemo
interoperabilnost, a drugi razlog jeste dostizawe visokih profe-
sionalnih standarda. Postoje stvari gde idemo veoma brzo, kao
{to je usvajawe operativnih procedura i {tabnog rada prema Na-
to standardima. General Pono{ je zadovoqan napredovawem i
podse}a da mi nismo imali izrazitu stru~nu podr{ku sa strane,
kao {to su imale neke druge zemqe, ve} smo u to krenuli relativno
sami. Uspeh je ve}i tamo gde to zavisi od subjektivnog faktora –
profesionalne spremnosti qudi, dok se tamo gde to zavisi od ma-
terijalnih sredstava, mora ~ekati na boqe mogu}nosti za nabavke
nove tehnike, opreme, tehnologija... Dobro napreduje i u~ewe en-
gleskog jezika, a novi program Uprave za obuku i doktrinu omogu}i-
}e u~ewe engleskog jezika u svim garnizonima na{e vojske. 

R. MUTAVXI]

JAVNA RASPRAVA U MEDIJA CENTRU 
O NACRTIMA ZAKONA O ODBRANI I VOJSCI
U organizaciji Centra za civilno-vojne odnose u beograd-

skom Medija centru odr`ana je javna rasprava o nacrtima Zako-
na o odbrani i Zakona o Vojsci Srbije, kao deo jednogodi{weg
projekta Centra „Pove}awe u~e{}a gra|ana u bezbednosnoj po-
litici“.

Na poziv organizatora, ispred Ministarstva odbrane kao
predlaga~a, zakone je predstavio dr`avni sekretar Igor Jovi~i},
posebno ukazuju}i na re{ewa u oblasti demokratske civilne kon-
trole sektora bezbednosti i mesta i uloge civilnih organa i or-
ganizacija u sistemu i poslovima odbrane. On je najavio da }e
zakoni o odbrani i Vojsci uskoro biti dostavqeni Vladi Srbije
i da bi za mesec dana mogli da budu u skup{tinskoj proceduri.

U javnoj raspravi u Medija centru u~estvovali su i predstav-
nik Odbora za odbranu i bezbednost Narodne skup{tine Ivica
Da~i}, prof. dr Miroslav Haxi}, profesor Fakulteta politi~kih
nauka i mr \or|e Popovi}, istra`iva~ Beogradske {kole za stu-
dije bezbednosti. S. S.

OBJAVQENI NACRTI ZAKONA O ODBRANI 
I VOJSCI POSLE JAVNE RASPRAVE
Ministarstvo odbrane objavilo je na svom internet sajtu

dopuwene tekstove Nacrta zakona o odbrani i Nacrta zakona o
Vojsci Srbije, nakon sprovedene javne rasprave o wima, koja je
trajala od 1. do 31. avgusta 2007. U te tekstove integrisane su
prihva}ene sugestije, predlozi i mi{qewa za koje je oceweno da
doprinose poboq{awu nacrta navedenih zakona.

Od ukupno pristiglih predloga, sugestija i mi{qewa, oko 75
posto je prihva}eno i ugra|eno u tekstove Nacrta zakona o od-
brani i Nacrta zakona o Vojsci Srbije.

Ministarstvo odbrane zahvaquje svim posetiocima sajta
Ministarstva odbrane, a posebno podnosiocima predloga, suge-
stija i mi{qewa, koji su znatno doprineli poboq{awu teksta
predlo`enih zakona. 

DELEGACIJA MINISTARSTVA ODBRANE 
NA LONDONSKOM SAJMU NAORU@AWA
Delegacija Ministarstva odbrane, Jugoimporta – SDPR i Be-

ogradskog sajma, koju je predvodio pomo}nik ministra odbrane za
materijalne resurse Ilija Pilipovi}, bila je na Sajmu naoru`awa
DSEi 2007 u Londonu, koji je odr`an od 10. do 15. septembra. 

Na sajmu je u~estvovalo oko 1.200 izlaga~a iz celog sveta,
me|u kojima i na{a vojna industrija. 

Na {tandu Jugoimporta–SDPR predstavqene su mogu}nosti
srpske odbrambene industrije i odr`ano je vi{e sastanaka sa
predstavnicima svetskih proizvo|a~a naoru`awa i vojne opreme.

Predstavnici Beogradskog sajma su inostrane izlaga~e
obavestili o doma}em sajmu naoru`awa Partner 2009, koji }e
biti odr`an u Beogradu pod pokroviteqstvom Ministarstva od-
brane. M. LUKI]


